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Head valla inimesed! 

 
Aasta 2010 on minevikuks saanud ja aasta 2011 on oma ettevõtmistega juba täies hoos.  
Eelmisele aastale mõeldes jääb meelde, et argipäeva reaalsuseks oli enamiku 
jaoks meist see, et tööpuudus oli jätkuvalt suur, palga tõusu ei paistnud kusagilt, 
kaup poes aga üha kallines.  Meelde jäävad möödunud aastast veel kindlasti 
Monika ja euro. Kuidas kellelegi, kas positiivses või negatiivses mõttes, see 
sõltub juba maitsest. 
Kahjuks ei tee juba natuke elavnev majandus 2011.aastal meie elu veel kergemaks, 
karta on jätkuvat töötuse kasvu ja toimetuleku raskenemist peredes. Kindel tundub 
olevat aga see, et enam hullemaks minna ei saa. 
Kuidas möödus siis eelmine aasta meie vallas?  Kui öelda ühe sõnaga, siis 
tagasihoidlikult. Loomulikult olid selleks ka omad objektiivsed põhjused, sest ei 
jätnud meidki puutumata üleüldine majanduslangus ja sellest tingitud riiklikud 
eelarve kärped. Kuid tänu mõistlikule eelarvele ja selle järgimisele saab öelda, et 
ei läinudki kõige hullemini. Me ei ole saanud rahadega priisata, kuid me oleme 
saanud ära majandada oma allasutused ja  pakkuda valla elanikele neile vajalikke 
teenuseid. 
Kuigi iga uus algus toob endaga uut lootust, tuleb tõdeda, et  2011. aasta kujuneb 
vallale majanduslikus mõttes veel suhteliselt raskeks aastaks. Seetõttu on tulnud 
volikogul majandusliku olukorra parandamiseks vastu võtta ka vallarahva jaoks 
ebapopulaarseid otsuseid. Pinget lisavad rasketele majanduslikele oludele ka 
loodusjõud. Lume lükkamine tahab neelata viimasedki varud, aga taevaluukide kinni  
panemine ei ole meie võimuses.   
Tänapäeval voolab suur osa elu edendavast rahast projektide kaudu, seepärast on 
valla jaoks üks tähtsamaid dokumente arengukava,  mis aitab erinevate rahastajate 
vahel laveerides arukat arengusuunda hoida. Muret teeb aga  see, et inimesed on 
kuidagi ükskõiksed.  Kerge on kritiseerida, aga mida uut teha ja kuidas vana 
parandada selleks vallaelanikelt ettepanekuid ei tule!  Valla arengukava puudutab 
tegelikkuses igat üht meist, seepärast palun ma teid head valla elanikud aktiivselt 
osaleda valla elukorralduse aruteludel ja esitada oma ettepanekud. Üheskoos 
saame jõuda ettekujutuseni, millist tulevikku ja arengut me Laeva piirkonnale 
soovime. 
Kindlasti tuleb aga aasta 2011 meile kõigile huvitav. Õigeid otsuseid ja valikuid tehes 
võivad need eesolevad üksteist kuud kujuneda meie kõigi jaoks äärmiselt positiivseks, 
sest  me saame oma igapäevaste toimetamistega hakkama ja oleme edukad. 
  
Tervist ja optimismi kõigile ning osake rõõmu tunda sellest, mis meil olemas on! 
 
Elviire Villa 
volikogu esimees 
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Kätte on jõudnud 2011. aasta. Aasta mil Eestis 
võetakse käibele euro, aasta mil Tallinn on koos 
Turu linnaga Euroopa kultuuripealinn. 
Lisaks toob aasta 2011 endaga kaasa järjekordsed 
valimised – juba 6. märtsil valitakse uus Riigikogu 
koosseis. Sel aastal ei asu Laeva valla 
valimisjaoskond enam harjumuspärases kohas 
Laeva Lasteaia ruumides, vaid hääletama ootame 
teid hoopis Laeva Kultuurimajja. 
 
Laeva valla jaoks on 2011. aasta juubeliaasta – 11. 

juulil 1991 kinnitati Laeva valla omavalitsuslik 
staatus Eesti Vabariigi Ülemnõukogu poolt. 
Loodame, et juubeliaasta tuleb hea nii vallale kui 
ka kogu vallarahvale.  
 
Soovime teile alanud 2011. aastaks palju 
kordaminekuid, rohkesti tegutsemislusti ning 
ilusaid hetki pere ja sõprade seltsis. 
 
Maris Aleksašin 
vallavanem

 
LAEVA VALLAVOLIKOGUS 

 
Vallavolikogu  28.detsembri 2010.a.  istungil: 

• kuulati vallavanema informatsiooni 
vallavalitsuse tegemistest; 

• arutati lumetõrjega seonduvaid probleeme; 
• otsustati teha Laeva valla 2010.a. kinnitatud 
eelarves muudatusi; 

• otsustati viia bilansist välja lootusetu nõue AS 
Revo Auto vastu summas 1 117 590 krooni, 

• otsustati kanda maha müügiks planeeritud, kuid 
kvaliteedinõuetele mittevastav  purustatud 
kruus koguses 968 m³ ; 

• otsustati kehtestada Laeva lasteaias 
lapsevanemate poolt kaetava osa kuumääraks 
lapse kohta 13 eurot. Juhul, kui perest käib 
lasteaias mitu last on kuumääraks teise lapse 
puhul 9,75 eurot ja pere kolmanda ning iga 
järgneva lapse puhul 6,50  eurot;  

• otsustati anda maamaksusoodustust riikliku 
pensionikindlustuse seaduse alusel pensioni 
saajale ning represseeritule ja represseerituga 
võrdsustatud isikule kuni 1.0 ha elamumaa 
osas. Maamaksusoodustuse saamiseks tuleb 
esitada kirjalik avaldus; 

• kinnitati kohalike teede teehoiukava aastateks 
2011-2013; 

• määrati katastriüksuse jagamisel tekkinud 
uutele katastriüksustele sihtotstarbed; 
võeti vastu määrus „Laeva Põhikooli 
põhimääruse kehtestamise kord“; 

• kehtestati Laeva Põhikooli õpilaste vastuvõtmise 
tingimused ja kord; 

• kinnitati Laeva valla ametiasutuse uus struktuur ja 
teenistujate koosseis. 

 
Lepiti kokku, et järgmine volikogu istung toimub  
teisipäeval, 25. jaanuaril 2011.a. algusega kell 15.30 
Laeva Vallavalitsuse ruumes. 
Elektroonselt on võimalik tutvuda Laeva 
vallavolikogu otsuste, määruste ja protokollidega 
Laeva valla kodulehel www.laeva.ee. 
                   
 
 
Juta Mäesepp 
volikogu metoodik 

 

LAEVA VALLAVALITSUSES 

 
16. novembri istungil otsustati: 

• väljastada Riigimetsa Majandamise Keskusele 
projekteerimistingimused Selli-Sillaotsa õpperaja 
rekonstrueerimiseks; 

• määrata Truusa tee L1, Väänikvere tee L1, 
Purje tee L1 ja Junga tee L1 teenindusmaa 
suurused; 

• määrata Kärevere külas Venno kinnistu 
jagamisel katastriüksuste nimedeks Venno ja 
Vennopõllu; 

• kinnitada sihtotstarbeliselt laekunud tulu 
lülitamine 2010.a. eelarvesse ja selle jaotus 
kulude lõikes summas 26563 kr.; 

• moodustada 6-liikmeline terviseprofiili koostamise 
töörühm. 

• Arutati läbi ja kujundati seisukohad volikogule 
esitatavate eelnõude osas. 

 
24. novembri istungil otsustati: 

• väljastada projekteerimistingimused Laeva 
Lasteaia õueala projektlahenduse koostamiseks; 

• kinnitada lumetõrjetööde teostamiseks 
väljakuulutatud hanke vähempakkumise tulemused. 

• Toimus arutelu volikogu menetluses olevate 
eelnõude osas, arutati valla arengukavale 
esitatud muudatusettepanekuid. 
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07. detsembri istungil otsustati: 

• väljastada EE Võrguehituse AS-le projekteerimis-
tingimused Laeva reoveepumpla elektrivõrguga 
liitumise projektile Väänikvere tee 2 maaüksusel; 

• määrata Valmaotsa külas asuva Hendriku 1 
kinnistu jagamisel katastriüksuste nimedeks 
Hendriku ja Uuringu; 

• korraldada valla lastele jõulupakkide eraldamine ja 
nende kättetoimetamine. 

• Arutati läbi volikogule esitatavad eelnõud. 
 
14. detsembri istungil otsustati: 

• väljastada ehitusluba üksikelamu ehitamiseks 
Väänikvere külas Kase katastriüksusel ja 
ehitusluba Elisa Eesti AS-le fiiberoptilise 
sidekaabli rajamiseks Alma ja EMT Laeva 
tugijaam katastriüksustel Valmaotsa külas; 

• pikendada Väänikvere tee 7-5 ja Masti tee 10-2 
munitsipaaleluruumide üürilepinguid 
30.novembrini 2011.a.; 

• pikendada Linda Roosvega sõlmitud 
mitteeluruumide üürilepingut kuni 22.12.2011; 

• korraldada Kalda ja Toominga kinnistute 
detailplaneeringu avalik arutelu 29.12.2010.a. 
kell 17.00 Laeva Kultuurimajas; 

• anda nõusolek vee erikasutusloa taotlemiseks 
Kärevere paadikanali rekonstrueerimistöödel; 

• kinnitada 2010. aasta eelarve alaeelarvetes 
tehtavad muudatused kogumahus 18000 kr.. 

• Valitsus tutvus Laeva Kultuurimaja 2011. aasta 
I poolaasta tegevuskavaga. 

28. detsembri istungil otsustati: 

• pikendada AS-iga Eesti Post  sõlmitud 
mitteeluruumide üürilepingut 31.detsembrini 2011; 

• nõustuda kinnistute isikliku kasutusõigusega 
koormamisega AS Emajõe Veevärk kasuks ja 
volitada vallavanemat sõlmima vastav 
asjaõigusleping;  

• lõpetada  hooldus ja hooldajatoetuse maksmine 
ühe isiku osas seoses  hooldusabi osutamist 
takistavate asjaoludega; 

• volitada vallavanemat sõlmima vastavad 
koostöölepingud, et tagada loomakaitseseadusest 
tulenevate kohaliku omavalitsuse kohustuste 
täitmine seoses lemmikloomade varjupaigaga; 

• kinnitada sihtotstarbeliselt laekunud tulu lülitamine 
2010.aasta eelarvesse (lumetõrjetöödeks 
riigieelarvest eraldatud täiendavad vahendid 
summas 18700 kr.); 

• likvideerimiskomisjoni moodustamine seoses 
VA Laeva Vesi tegevuse lõpetamisega 31. 
detsembrist 2010. 

 
 
 
Ilme Saks 
vallasekretär 

 

UUED TÖÖTAJAD VALLAVALITSUSES 

 
Alates 1. Jaanuarist  on Laeva Vallavalituses 

kaks uut töötajat Sotsiaal- ja noorsootööjuht 

Maire Jõgi ning Maa- ja keskkonnaspetsialist 

Liisi Puntso Lasime Mairel ja Liisil lühidalt 

endast kirjutada. 

 
Maire Jõgi 

Sotsiaal- ja noorsootööjuht 

 
Olen sündinud ja kasvanud Võrumaal, abielludes 
asusin elama Tartumaale. Mul on kaks täisealist 
tütart, kes on juba iseseisvad ja elavad eraldi. 
Olen varasematel aastatel töötanud kümmekond 
aastat kaubanduses ja FIEna ka ise poodi pidanud.  
Sotsiaaltööd asusin õppima pere- ja töö kõrvalt, kuna 
tundsin, et kaubanduses jäi eneseteostusest vajaka.  
Olen õppinud ja lõpetanud Lääne-Viru 
Kutsekõrgkooli sotsiaaltöö erialal, samuti Tallinna 
Ülikooli magistriõppe sotsiaaltöö erialal.  
Õppimine ja enesetäiendamine täiskasvanueas on mulle 

 
    
Laeva vallavalitsuse uued töötajad Maire Jõgi (vasakul) ja Liisi Puntso 
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väga palju andnud ja ma olen saanud teadmise, et 
valitud eriala sobib minu isiksuseomadustega. Töö 
inimestega on olnud vastastikku kasulik ja arendav, 
vaheldusrikas ja huvitav ning tagasiside minu panusele 
on klientidelt, kolleegidelt ja koostööpartneritelt olnud 
positiivne. 
Minu viimaseks tööandjaks oli Tartu Linnavalitsus, 
kus ma töötasin lastekaitse spetsialisti ametikohal.  
Alates jaanuarist 2011 on mul au jätkata endise 
sotsiaalinspektori Ülle Varblase tööd Laeva vallas. 
Töö erinevate sihtrühmadega pakub mulle huvi ja 
väljakutset.  Loodan, et saan rakendada omandatud 
teadmisi, kogemusi ja oskusi ning olla oma töös 
vallale ja vallarahvale kasulik.  
 

Liisi Puntso   

maa- ja keskkonnaspetsialist 

 

Olen pärit Harjumaalt, Paldiskist. Olen töötanud 
Viimsi Vallavalitsuses keskkonnakaitse inspektorina 
ja Paldiski Linnavalitsuses üle 3 aasta 
keskkonnaspetsialisti ametikohal. Seoses rahaliste 

raskustega otsustati minu ametikoht aga 1. oktoobrist 
2010.a koondada ja töötuks olemise ajal otsisin 
endale eelkõige erialast tööd, kus ma võiksin veel 
midagi juurde õppida. 
Ülikoolihariduse olen saanud Tartus Eesti 
Maaülikoolis keskkonnamajanduse erialal. Selle 
ajaga sai Tartu ja Tartumaa mulle südame-
lähedaseks ja töötuse periood andis mulle 
võimaluse otsida mooduseid kuidas tagasi Tartu 
kanti tööle saada. Seega Laeva Vallavalitsuse 
maa- ja keskkonnaspetsialisti ametikoha 
tööpakkumine ja edukas kandideerimine andis 
mulle võimaluse nii tööalaselt juurde õppimiseks 
kui ka tagasi südamelähedasse kohta tööle ja 
elama tulemiseks. 
Kuna minu eelnevad erialased tööd on peamiselt 
seotud keskkonnaga siis on Laeva Vallavalitsuses 
töötamine kindlasti minu jaoks suur väljakutse, sest 
pean tegelema ka kõikide maa küsimustega ja 
maamaksudega. Luban anda endast parima, sest minu 
jaoks on see kõik uus ja huvitav ning õpin iga päev 
midagi juurde. 

 
 
MEELDEJÄÄVAID HETKI KOOLIELUST 
 

16.novembril tähistasime isadepäeva Pärna 
Ratsatalus. Hulgaliselt oli kogunenud isasid koos 
oma lastega. Tuldi ka kogu perega. Talu treenerid 
tutvustasid erinevaid hobusetõuge ja rääkisid 
hobusekasvatusest Eestis. Maneežis sai iga julge 
laps ja isa  ka ise ratsutada. Ka meie õpetaja Gea 
Kiudorf käib seal ise ratsutamist treenimas ja 
juhendab õpilasi ka treenerina. Uhket ratsasõitu 
näitas meile Mari Naujokas. Lõpuks istuti ühiselt 
peolauda kringlit sööma ja teed jooma. Suur tänu 
lapsevanematele, kes pakkusid koolile abi oma 
transpordiga ja Pärna Ratsatalule sponsorluse 
eest. 26.november kodanikupäev on tähtpäev 
Eesti Vabariigis, mis on ellu kutsutud 
teadvustamaks kodanikustaatust. Kodanikupäev 
on orienteeritud kõigile Eesti kodanikele ja 
kodanikuks pürgijaile sõltumata rahvusest. 
Kodanikupäeval külastas meie kooli Laeva kooli 
vilistlane Arvo Sarapuu. Ta viis läbi väga 
meeleoluka tunni meenutades oma kooliaega 
Laevas ja rääkis tööst Riigikogus. Üllatusena 
pakkus ta meie kooliperele võimaluse sõiduks 
Tallinnasse koos  Riigikogu külastamisega. Juba 
8.detsembril saigi teoks Riigikogu külastus. 
Toimus kohtumine Arvo Sarapuuga, jälgiti 
Riigikogu infotundi, käidi Riigikogu tornis .Oli 

võimalus külastada ka Poska maja. Uhke tunne 
oli olla kõrgel ja nautida meie pealinnale 
avanevat vaadet. Tänu kuulub ka Manuela 
Pihlapile, kes meie kooli vastuvõtupäeva 
Riigikogus meeldejäävaks tegi . 
 
Kooli tegemistest loe igal õppeveerandil ilmuvast 
Koolikajast aadressil: www.laeva.edu.ee 
 
 
 
Nadežda Niklus 
Laeva Põhikooli direktor
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MEELDEJÄÄVAID HETKI LASTEAIAELUST 

 
Jõulukuu algas seekord 
ootamatult: alles oli 
kadripäev, lasteaia sünnipäev 
ja äkki… advent… 
Detsembri esimene nädal 
möödus kaunistuste 
tegemisega: lapsed lõikusid, 
kleepisid ja meisterdasid, 
täiskasvanute abiga tehti 
toredad aknakaunistused.  
Ühel päeval toimus matk 
Pärka mäele, kust lapsed 
leidsid ühe puu alt 
päkapiku, kes oli magama 
jäänud ja oma väikesed 

päkapikulapsed ära 
kaotanud. Meie tublid 
otsijad leidsid nad õige pea 
üles. Sai veel kelgutada, 
lõkke ääres sõrmi 
soojendada, kuuma teed 
juua ja viinereid grillida. 
Käisime ka Vudila 
jõulumaal. Lastele meeldis 
loomi vaadata ning neile 
süüa anda. Päris tore oli 
etendus, kus maapäkapikud 
tahtsid uurida, kuidas 
kuupäkapikud oma tööd 
teevad ja olid otsustanud

raketiga kuule sõita. 
Päkapikke, kes lastega 
tegelesid, oli palju. Lapsed 
tegid jõulukaarte, mängisid 
rütmipille, said põletada 
omale mälestuseks medali 
ja kõige lõpuks sõitis ATV- 
ga kohale ka jõuluvana, kes igale lapsele maiustuse 
kinkis.  
Vanema rühma lapsed küpsetasid piparkooke ning 
esimest korda ka kaunistasid glasuuriga. Päev 
lõppes lõbusa diskoga.  
Jõulunäidendi tegevus toimus metsas, kus toimekas 
karuema oma pojaga ei olnud magama läinud, vaid 
korraldas metsa jõulupidu. Peol esinesid päkapikud, 

karud ja jänesed. Isegi 
rebane oskas sel aastal 
viisalalt käituda, mängis 
pilli ja aitas jõuluvana. 
Jõuluvana oli väga 
sportlik- tema jõudis 
õigeks ajaks kohale tänu 

oma jahimehe suuskadele ja päkapikkude abile, kes 
aitasid kingikotte tassida. 
On uus aasta ja uued tegemised. Nendest 
edaspidi… 
 
 
Merle Raiküla 
Laeva lasteaia juhataja

 
MAAMAKSUST 2011. AASTAL 

 
Laeva vallavolikogu on vastu võtnud oma           30. 
novembri 2010.a määrusega nr 27 järgnevad 
maamaksumäärad: 
Metsamaa, õue-aiamaa ja muu maa 2.5% maa 
maksustamishinnast. 
Haritav maa ja looduslik rohumaa 1.1% maa 
maksustamishinnast. 
Maamaksu tasumine. Alates 2010. aasta              1. 

jaanuarist muutus maamaksu tasumise kord. Kui 
mis tahes kohaliku omavalitsuse üksuses asuvalt maalt 
arvutatud maamaksu aastasumma ei ületa 64 €, tuleb 
maksumaksjal tasuda maamaks ühe korraga 31. 
märtsiks. Üle 64 € maksusumma puhul 
peab maksumaksja ära maksma 31. märtsiks vähemalt 
pool maksusummast, kuid mitte vähem kui 64 €. 
Ülejäänud osa maamaksust tasutakse hiljemalt 1. 
oktoobriks.   
Maksu- ja Tolliamet väljastab maksumaksjale 
maksuteate tasumisele kuuluva maamaksu summa 

kohta hiljemalt  15. veebruariks.  E-maksuamet/e-tollis 
registreeritud kasutajale, kelle e-posti aadress on 
maksuhaldurile teada, saadetakse maamaksuteade 
ainult elektroonselt. 
Maamaksu ei määrata ja maksuteadet ei väljastata, kui 
maksusumma on alla 5 €. 
Maksumaksja, kes ei ole maksustamisaasta 
maamaksuteadet 25. veebruariks kätte saanud, on 
kohustatud sellest 30 päeva jooksul teavitama maa 
asukohajärgset Maksu- ja Tolliameti piirkondlikku 
struktuuriüksust. Tartu piirkonna Maksu- ja Tolliamet 
asub Sõpruse pst 4, 50050 Tartu (tel 6764100, e-post  
lõuna@emta.ee). Sellisel juhul väljastatakse 
maksumaksjale uus maksuteade. Maamaksu maksmist 
kontrollib Maksu- ja Tolliamet. 
 
 
Liisi Puntso  
Maa- ja keskkonnaspetsialist 



 

 

LUGEMISAASTA SAI LÄBI 

 
Üks  esimest korda sellise nime saanud aasta  sai 
läbi. Meile, raamatusõpradele,  on kõik aastad 
lugemisaastad. Aga kunagi ei  ole raamatutest 
ja lugejatest  meedias nii palju juttu tehtud ku  
lugemisaastal. Huviga sai loetud  lugemisaasta 
tegemistest üle Eesti. Tore oli, et  ka televisioonis 
jätkus saateaega saatele "Üks luuletus". 
Vikerraadio tegi  koguni  mitmeid saateid: 
"Hommikuluuletus", "Kirjanduslik Tähestik" ja  
"Keda sa  viimati lugesid?". Ka meie valla 
infolehes anti ruumi  rubriigile "Lugemisaasta  
2010". Suur tänu! Aitäh ka  lugejatele,  kes 
kinkisid lugemisaastal  raamatukogule raamatuid: 
Ülle Varblane, Helve  Uibo, Gerda Lugus, Elvi 
Laats, Elli Jõemets, Enn Soom, Evi Zirnask,  
Elviire  Villa, Merle Jääger, Lehti Käro, Airi 
Enge, Maris Aleksašin,  Elvi Kuha, Ene  Priks, 
Tiiu Koosapoeg, Külli Suvi, Ilme Saks, Ago 
Vooremäe. 
Kingiti  24 raamatut, mis algul panime  näitusele, 
pärast arvelevõtmist  läksid aga  laenutusse. Juurde 
osta saime 454 raamatut, nendest on 339 
eksemplari ilu-ja lastekirjandust, ülejäänud 
teabekirjandus. Saabunud raamatutest saab teavet 
raamatukogu veebilehelt ja muidugi raamatukogu 
külastades. 
Meie  tegemised lugemisaastal: Osavõtt X  Nukitsa 
konkursist. Õpilane Diana Sell sai osaleda Nukitsa  
konkursi võitjate autasustamise õhtul. 
Osalemine  Tartumaa IX lasteraamatupäeval.  
"Lugemine ruulib".Esitatud tööde  põhjal oli 
kutsutud lasteraamatupäeva peole Kambjasse  9 
õpilast. Nele Rammi ja Timo  Nõmmeots said 
Kuldlugeja  nimetuse. Lisaks neile said  teised 
tublid lugejad kooli tänukirjad. Aitäh Laeva  
kooli direktorile  ja õpetajatele meeldiva 
koostöö  eest! 
Täiskasvanutest  kannab Kuldlugeja nimetust Ago 
Vooremäe. 
Lasteraamatpäevale  esitatud töödest oli  väljas 
näitus. Toimus luuletuste konkurss  "Lugemine 
loeb" ja joonistusvõistlus  "Minu esimene 
raamat". Näitusi-väljapanekuid  oli veel teisigi:  

"Mister Fred 75"  (Fred Jüssi raamatud), "Jaan  
Kross 90", "Nüüd õitsvad kodus valged 
ristikheinad"  (Ernst  Enno 135), "Süda ei põle 
ära" (Bernard Kangro 100), "Anna mulle  
alandlikkust ka viha päeval" (Kalju Lepik 90) ja 
Laeva kooli  aastapäeval näitus  vilistlaste 
töödest. 
Toimus  kirjandusõhtu "Tass teed Mercaga" ja  
kirjandushommik "Kirjanik  kooli" (kohtumine 
2009. lastekirjanduse auhinna saanud  autori  Mika 
Keräneniga). 
Koolieelikutele  olid ettelugemised:  "Põngerjate 
pooltund" (Tutvumine uute lasteraamatutega  ja 
"Tiivuline, rasvane ja  karvane" ettelugemine ning 
arutelu.) 
Väga  elav  vestlus pääses valla raamatutunnis 
"Raamat  õpetab",  kus lugesime L. Hainsalu 
raamatut "Säästutark" ja raamatut "Tahan  olla  
kiiduväärt"( autor L. Tungal). 
1.  kl. õpilastele lugesime ette Kitzbergi  
"Piibeleheneitsit", vestlesime  illustratsioonide 
vajadusest ja koduseks tööks  jäi kuuldud  jutu 
illustreerimine. 
6.-7.  kl. õpilased said ülevaate ilmunud  
põnevatest raamatutest nagu  M. Gripe 
"Sitasitikas lendab videvikus", "Odüsseia  
poistele ja  tüdrukutele", E. Ibbotson "Reis 
Merejõele", "Kiilivõrendik" ja  "Kaasani täht", L. 
Hainsalu "Koerliblikas" ning R. Made 
"Salaroheline  hiis".  Neile oli koostatud ka 
viktoriin "Vali õige vastus" (ühe  loetud raamatu 
põhjal).  Selliseid raamatutunde , millel kindel  
eesmärk - lugajakoolitus - toimus  teisigi. 
Näiteks 1. kl. õpilastele  "Milleks mulle raamat?" 
( raamatu palve  lugejale, vanasõnu ja  mõistatusi 
raamatu kohta jne.), 2. klassi lastele "Kuidas  
pidada  lugemispäevikut?", 6.-9. kl. õpilastele 
infokirjaoskust arendavad  tunnid  "Kuidas leida 
vajalik teavik elektronkataloogist?"  jne.. 
 
 
Virve Tamm 
Laeva raamatukogu direktor

 
MEHED LIIKUMA 
 
Kas olete märganud, et eelmisel, 2010. aastal 
räägiti varasemast oluliselt rohkem meestest ja 
nendega seonduvast? Toimunud on mitmeid 
meeste tervisekonverentse, avaliku elu tegelased 
langetavad silmnähtavalt oma kehakaalu ja 
propageerivad tervisesporti ning mehi 

„sunnitakse“ omavahel lausa tantsima. Mis on 
juhtunud? 
Kõige lihtsamalt vastates on Eestis hakatud aru 
saama, et hea tervisega mees on muutumas üha 
suuremaks varanduseks. Varandus on aga üpriski 
sandis seisus-  meie meeste keskmiselt tervena 
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elatud aastate arv jääb veel oluliselt alla Euroopa 
Liidu keskmisele ning samuti pole kiita ka eesti 
meeste keskmine eluiga (Eestis 68,5 eluaastat, EL 
keskmine 75 eluaastat), rääkimata selle näitaja 
olulisemalt kõrgemast vahest naiste ja meeste 
vahel  (Eestis 10,4 eluaastat, EL keskmine 7,4 
eluaastat). 
Kui senimaani on meeste tervise peamised 
riskifaktorid olnud seotud keskkonnafaktorite ja 
varase suremusega, siis viimastel aastatel on 
oluliseks riskifaktoriks kujunenud elustiil, 
sealhulgas ka ülekaalusisus. Viimase osatähtsuse 
tõus on enamasti seotud vähese  liikumise ja 
üleliigse  toitumisega, näiteks teeb viimaste 
uuringute järgi regulaarselt tervisesporti ainult 26% 
eesti meestest. 
Aktiivgrupp tegutseb hoogsalt 2010. aasta 
alguses kutsuti Tartus ellu meestele suunatud 
tervise- ja liikumisprogramm „Mehed Liikuma“, 
mille eesmärgiks on muuta eesti meeste tervisega 
seotud hoiakuid, parandada nende 
terviseteadlikkust ja tõsta seeläbi meeste tervelt 
elatud aastate arvu. 
Praeguseks on „Mehed Liikuma“ eestvedamisel 
Lõuna- Eesti maakondades viidud läbi kokku kuus 
meeste tervisefoorumit, valminud on Internetis nähtav  
saade „Meeste tervisejutud“ ja videokaardistatud kõik 
olulisemad Tartumaa terviserajad. Rohkem infot 
programmi tegevuste kohta leiab aadressilt 
www.mehedliikuma.ee. 
Kogu programmi õnnestunumaiks tegevuseks võib 
pidada koostöös Tartu Maavalituse, Tartumaa 
Spordiliidu ja Tartumaa Arendusseltsiga (projekti 
rahastaja Leader- toetuse näol) Tartumaa meeste 

aktiivgrupi loomist 2010. aasta juulis. 
Tagasihoidlikult alustanud tegevusest on kuue kuu 
jooksul välja kasvanud 40-liikmeline regulaarselt 
kogunev terviseklubi, kus kõigil osalejatel on 
paika pandud kindel eesmärk ja tegevused selle 
saavutamiseks. 
Meeste tervisealane aktiivgrupp koondab eneses 
mitmeid Tartumaa vallavanemaid, ettevõtjaid ja 
ka muidu aktiivseid mehi, kes hoolivad  nii 
iseenda kui teiste Tartumaa meeste heast 
tervisest.  Tundub, et üheskoos tegutsemine toob 
hoopis rohkem kasu, kui üksi jooksmine või 
kangi tõstmine. Üheskoos julgetakse ette võtta ka 
esmapilgul meeste jaoks kummalisi tegevusi- nii 
näiteks osalesid aktiivgrupi liikmed 20. 
novembril Aura veekeskuses toimunud kogu 
Eesti esimesel meeste vesiaeroobikapäeval. 
Olge julged ja osalege Tänu Tartumaa 
Arendusseltsi toetusele jätkab Tartumaa meeste 
aktiivgrupp oma tegemisi ka 2011. aastal. Pakume 
senistele ja ka uutele liikmetele terve aasta jooksul 
erinevaid sportimisvõimalusi  ning uusi ja 
huvitavaid kontakte. 
Oluline grupiga liitumise motivaator on 
tervisekontroll, mille alusel kõik verivärsked 
aktiivgrupi liikmed saavad esmase ja vajaliku 
ülevaate oma peamistest tervisenäitajatest. 
Oma aktiivgrupis osalemise soovist tuleks 
esimesel võimalusel teada anda e-posti aadressil 
mehedliikuma@mehedliikuma.ee  või telefonil 
503 2748. 
 
Siim Ausmees 
Mehed Liikuma eestvedaja

 



 

 

LAEVA VALLA TERVISEPROFIILI KOOSTAMINE 
 
Laeva Vallavalitsus on võtnud eesmärgiks koostada 
Laeva paikkonna terviseprofiili. 
Paikkonna terviseprofiil on arengudokument, milles 
on kaardistatud ja analüüsitud terviseolukord ja 
tervist mõjutavad tegurid. Terviseprofiili abil saab 
määratleda paikkonna peamised probleemid, 
sekkumist nõudvad valdkonnad ja vajalikud 
tegevused. Terviseprofiili koostamisel saavad kaasa 
lüüa ka vallaelanikud. Koostamisel on küsimustik 
mille tulemusi analüüsides saame hetkepildi tervise 
hetkeolukorrast vallas. 
Teadmine sellest, mis on hästi ja mis halvasti, 
võimaldab vallal kulutada nappe vahendeid targalt ja 
tulemuslikult edaspidiste tegevuste planeerimisel. 
Terviseprofiili koostamise eesmärk on suurendada 
elanikkonna heaolu ja tõsta  inimeste elukvaliteeti 
parema tervise kaudu. 

Läbi Elukestva Õppe Arendamise Sihtasutuse 
INNOVE välja kuulutatud Euroopa Sotsiaalfondi 
prioriteetse suuna „Pikk ja kvaliteetne tööelu“ 
avatud taotlusvooru meetme „Tervislike valikute ja 
eluviiside soodustamine“ on oma terviseprofiili 
koostanud kohalikel omavalitsustel võimalik 
rahastust taotleda. 
Terviseprofiili koostamist toetab Euroopa 
Sotsiaalfond Eestis inimressursi arendamise 
rakenduskava raames.  
Vallaelanikel on võimalik tutvuda teiste 
omavalitsuste terviseprofiilidega 
www.terviseinfo.ee kodulehel rubriigis Kohalikud 
omavalitsused -> Paikkonna terviseprofiil.  
 
Kaimo Puniste 
majandusnõunik 

  

POLITSEIUUDISED 
 

Laeva vallas avastati detsembri kuu jooksul üks 
mootorsõiduki juht, kes ületas lubatud sõidukiirust; 
2 helkurita jalakäijat ja 1 mootorsõiduk millele oli 
paigaldatud kiirusmõõteseadet avastav või selle 
tööd häiriv seade. 
 
Kalev Vent 
vanemkonstaabel 

 

ÕNNITLEME 
 

JAANUAR 
11. jaanuar  Sulev Steinvald  70 
28. jaanuar Jaan Sarap   75 
 
VEEBRUAR 
02. veebruar Õie Kraav    84 
10. veebruar Kits Helgi       81 
19. veebruar Hilla Pung     88 
27. veebruar Helga Kortsamaa   87 
 

Õnnitlusteminutid Pereraadios kell 8.30 
lainepikkusel 89,0 MHz.  
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Diana Tõnsing   24.11.2010 
Aleksander Peterson  06.12.2010 
Egert  Užgrindis  02.01.2011 
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“Vallakaja” väljaandja: Laeva Vallavalitsus ja volikogu. 
Laeva küla, Laeva vald, 60608 Tartumaa. Faks 7 498 348. 

Toimetaja: Kaimo Puniste, tel 7 301 796,  
e-mail:  kaimo@laeva.ee 
Trükkinud Tarmest OÜ 

 


